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 الملخص:

 المدرجة والخدمية الصناعية للشركات السوقية القيمة على الأرباح وإدارة الشركة خصائص أثر على التعرف الى الدراسة هذه تهدف

 التدقيق وجودة الملكية، وهيكل الشركة، وحجم الشركة، وهيكلية الشركة، ربحية أثر واختبار المالية، للأوراق عمان بورصة في

 تتمثل شركة،( 131) من مكونة عينة على الدراسة أجريت وقد. الأرباح لإدارة المعدل الدور اختبار وكذلك السوقية، والقيمة

 من البيانات جمع تم وقد ،(1711-1711) عام من الممتدة الفترة خلال خدمية، شركة( 11)و صناعية، شركة( 07) يف

 تجمع البيانات أن حيث ،(Panel Data) الزمنية المقطعية البيانات على الدراسة واعتمدت. للشركات الخاصة السنوية التقارير

 استخدام وتم كما.  (Time Series) محددة زمنية ولفترات(  Cross -section) الواحدة للشركة السنوات خلال

 معنوية واختبار ،(T. Test) منها إحصائية، أساليب عدة باستخدام الدراسة فرضيات اختبار إلى بالإضافة الوصفية، المقاييس

 إدارة لقياس(  Modified Jones Model, 1995) استخدام وتم المتعدد، الانحدار وتحليل( بيرسون) الارتباط معامل

 .الأرباح

 توصلت كما الهيكلية، متغير باستثناء السوقية، القيمة على السابقة العوامل لجميع معنوي أثر وجود إلى الدراسة وتوصلت 

 بين العلاقة على الأرباح، إدارة لتفاعل معنوي أثر وجود وعدم الشركة، خصائص على الأرباح لإدارة سلبي معنوي أثر وجود إلى

 .الربحية متغير باستثناء السوقية وقيمتها الشركة ئصخصا
 

 .عمان بورصة السوقية، القيمة ، الأرباح ادارة الشركة، خصائص كلمات مفتاحية:

 
 

Impact of Firm Characteristics and Earnings Management on Market Value: A Guide 

in the Industrial and Service Companies Listed on the Amman Stock Exchange 

 

Abstract 

This study aims to impact the firm‟s characteristics and earnings management practice on market value for 

the industrial and service companies listed on the Amman Stock Exchange, and test the impact of the 

profitability, financing structure, size, equity structure, audit quality and market value on the modified role of 

earnings management. The study was conducted on a sample of (131) companies, (50) industrial companies 

(41) service companies, during (2011 – 2016). Data were collected from company's annual reports, and 

considered the panel data. In order to analyze the data of the study, descriptive tests were used, in addition to 

used several statistical methods to test the hypothesis of the study, including multiple regression analysis, 

also  Modified Jones Model, 1995 was used to measure the earning management. The study found that there 

is a significant effect of all company‟s characteristics on market value, except for financing structure. It also 

found that there is a negative effect of earning management on the company‟s characteristics and there is no 

significant effect of the interaction of earning management on the relationship between the company‟s 

characteristics and its market value. 
 

Keywords: Firm Characteristics, Earning Management ,Market Value, Amman Stock Exchange. 
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(Al-Khatib &Al Bzour, 2011)ولهذا فقد أصبح جل اهتمام .

Beidleman,1973))

Dechow et,al)
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